
�סְִִבְלְֹתָָֹם" �רְְַא בְ �צֵֵאֵ אֶלֹ אֶחָָיַּוַ וַיַַּ ֶה וַיַַּ �ַלֹ מֹשֶֹׁ� �גְִדְַּ "וַיַַּ
אדַּם שֶׁיַּשֶׁ לֹוַ אתָ מֹיַּדַּתָ הסִבְלֹנוַתָ יַּכוַלֹ לֹנצֵחָ וַלֹהכניַּע אתָ יַּצֵרְ הרְע וַכלֹ 

דַּבְרְ קשֶׁה.

אחד הדברים שכל יהודי צריך לעבוד על עצמו בדור הזה, זו מידת הסבלנות. 
זה אחד הדברים החשובים  יעשה, הסבלנות  הזמן  יעשה  לא  מה שהשכל 
בדור הזה, אם אדם לא יעבוד על הסבלנות חייו אינם חיים. וכך אנו רואים 
�סְבִלְתָֹם"  �רְַא ב �צֵאֵ אלֶ אחֶָיו ויַ הֶ ויַ �ַל משֹ� �גְִדְ בפרשת השבוע אצל משה רבנו "ויַ
היו  שבנ"י  בסבלנותם,  אלא  בסבלותם  תקרי  אל  הקדושים  רבותינו  אמרו 
סבלנים מאוד בכל עניין השעבוד שהיה בארץ מצרים. כל הדברים הקשים 
שפרעה עשה להם, עינה אותם, ציער אותם והעביד אותם בצורה הקשה 
והשפלה ביותר הם התנהגְו בסבלנות ולא התנהגְו בפזיזות, הם תפסו את 
עצמם בסבלנות גְדולה. והקב"ה ראה איך קיבלו את הכל בסבלנות גְדולה 

וריחם עליהם.
לו תלמיד שהיה קשה  רבי פרידא שהיה  נד:( על  )עירובין  הגְמרא מספרת 
הבנה ולא היה מבין מה שלומדים איתו עד שלימדו אותו ארבע מאות פעמים. 
יום אחד רבי פרידא היה צריך ללכת לאיזה מקום, התחיל ללמוד איתו ארבע 
מאות הפעמים שלומדים מידי יום ולא הבין אותו תלמיד. שאל אותו רבי פריי
דא מה שונה היום, אמר לו אותו תלמיד, הרב צריך לצאת ופחדתי שהרב ילך 
ולא התרכזתי בלימוד. אמר לו רבי פרידא תתרכז ואני אלמד אותך שוב ארבע 
מאות פעמים, יצאה בת קול משמיים ואמרה לו מה אתה מעדיף שיוסיפו לך 
עוד ארבע מאות שנה או שאתה וכל דורך תזכו לעולם הבא, אמר רבי פרידא 
שהוא וכל דורו יזכו לעולם הבא, אמרה בת קול גְם אתה וכל דורך תזכו לעולם 

הבא וגְם תאריך ימים.

לא  אנשים שהתנהגְו  היו  וודאי  פרידא  רבי  בדור של  גְדול,  יסוד  פה  רואים 
טוב ועשו דברים לא טובים, אבל עם כוח הסבלנות של רבי פרידא זיכה את 
כל האנשים שהיו בדורו גְם אלו שמתנהגְים לא טוב. אדם שיש בו כוח של 
סבלנות יש בו כוח גְדול ביותר להכניע ולנצח את יצר הרע וכל דבר קשה, אין 

דבר שעומד בפני כוח של הסבלנות.

וכך הגְמרא אומרת )עירובין יגְ:( שבית שמאי ובית הלל נחלקו שלוש שנים 
האם הלכה כבית הלל או כבית שמאי, עד שלבסוף יצאה בת קול ואמרה אלו 
ואלו דברי אלהים חיים הן והלכה כב"ה. מפני שנוחין ועלובין היו. ולא עוד 
אלא שמקדימין דברי ב"ש לדבריהן. היו מקפידים לא לפסוק הלכה עד שהיו 
סבלנות  לו  אין  מישהו  עם  שמתווכח  אדם  שמאי.  בית  סברת  את  שומעים 
לשמוע אותו, אבל בית הלל שמעו את סברת בית שמאי לפני שאמרו את 
סברתם. אדם צריך לחזק את עצמו בדור הזה בכל כוחו בכוח הסבלנות, עם 

כוח הסבלנות אדם מנצח ויכול לעלות ולהתעלות לכל הדברים הקדושים.

אדַּם צֵרְיַּך לֹדַּעתָ החָיַּיַּם מֹלֹאיַּם בְדַּאגְוַתָ וַאדַּם צֵרְיַּך לֹדַּעתָ איַּזה דַּאגְוַתָ צֵרְיַּך לֹדַּאוַגְ אוַתָן, איַּזה דַּאגְוַתָ לֹא צֵרְיַּך לֹדַּאוַגְ אוַתָן, איַּזה דַּאגְוַתָ 
�תָ שֶׁלֹ התָוַרְה אפשֶׁרְ לֹהגְיַּע לֹגְבְוַלֹ  �וַ זה דַּבְרְיַּם שֶׁלֹ הקבְ"ה שֶׁהוַא יַּפתָוַרְ אוַתָן, עדַּ איַּפה ההשֶׁתָדַּלֹוַתָ שֶׁלֹ האדַּם צֵרְיַּך לֹהיַּוַתָ, וַרְק זה ע"יַּ הזכַ
הזה. וַמֹעבְרְ לֹגְבְוַלֹ הזה שֶׁהתָוַרְה הקדַּוַשֶׁה אוַמֹרְתָ עדַּ פה, וַבְמֹוַפלֹא מֹמֹך אלֹ תָדַּרְוַשֶׁ )חָגְיַּגְה יַּא.( בְרְגְע שֶׁאדַּם מֹגְיַּע לֹמֹוַפלֹא מֹמֹך, לֹדַּבְרְ 
שֶׁהוַא כבְרְ מֹעבְרְ, שֶׁזה עניַּיַּן שֶׁלֹ הקבְ"ה, כלֹ דַּאגְה שֶׁהוַא דַּוַאגְ זוַ דַּאגְתָ שֶׁוַוַא, דַּאגְה שֶׁלֹא יַּכוַלֹה לֹפתָוַרְ לֹוַ שֶׁוַם בְעיַּה וַלֹא יַּכוַלֹה לֹעשֶׁוַתָ לֹוַ 

כלֹוַם, וַהוַא רְק נכנסִ לֹעוַלֹם היַּאוַשֶׁ וַלֹעוַלֹם הדַּכדַּוַך. 

סרקו את הברקוד החדש 
והצטרפו לקבוצה של כבוד 
האדמו"ר רבי יאשיהו יוסף 

פינטו שליט"א



הָאָרְֶץ  ִמֹ�ָלֹאֵ  וַתַָ� מְֹאדַֹּ  �מְִֹאדַֹּ  בְ  � �עַַצֵמְֹוַ וַיַַּ  � �וַ �רְְִבְ וַיַַּ  � ְרְְצֵוַ �שִֶׁ� וַיַַּ  � פ�ָרְוַ �ְרְָאֵלֹ  יַּשִֶׁ �בְנְיֵַּ  "וַ
אתָָֹם"

האדַּם צֵרְיַּך לֹהיַּוַתָ כמֹוַ הארְץ לֹקבְלֹ בְאהבְה וַשֶׁמֹחָה כלֹ דַּבְרְ מֹהקבְ"ה.

 � �עַַצמְו ויַ  � �ו �רְִב ויַ  � ְרְצו �שִ� ויַ  � פ�רָו �ְרָאלֵ  ישִ �בנְיֵ  "ו בפרשת השבוע  כתוב  רואים  אנחנו 
�מִאְדֹ מאְדֹ ותַ�ִמ�לָאֵ הָארֶָץ אתָֹם" צריך לשאול, אם בני ישראל פרו וישרצו אז  ב
פשוט שהארץ מילאה אותם, אם בני ישראל בכמות גְדולה כל כך ובכל מקום 
מה  אז  בתורה  מיותרות  מילים  שאין  וידוע  אותם,  מלאה  פשוט שהארץ  אז 

הפירוש ותַ�ִמ�לָאֵ הָארֶָץ אתָֹם"?

אלא אפשר לפרש ולומר כך, חז"ל אומרים לנו למה הארץ נקראה ארץ? כי 
מתי שהאלוקים ברא את העולם כל דבר היה לו תלונות, לים היה תלונות 
למה הוא למטה והשמיים למעלה, כל דבר רצה לשפר את העמדות שלו. 
האדמה.  והיא  מאוד,  שמחה  והייתה  הדין  את  עצמה  על  קיבלה  אחת  רק 
האדמה הייתה שמחה כי אם זה מה שהשם רוצה שאני אהיה, אני שמחה 
בזה. דורכים עלי, הולכים עלי זו השמחה הגְדולה ביותר, כי כך האלוקים רוצה 

ואני מקבלת את זה.

וכך אפשר  גְדול שהאדם מקבל באהבה כל מה שהקב"ה עושה.  יסוד  וזה 
�מִאְדֹ מאְדֹ ותַ�ִמ�לָאֵ הָארֶָץ אתָֹם"  � ב �עַַצמְו � ויַ �ו �רְִב � ויַ ְרְצו �שִ� � ויַ �ְרָאלֵ פ�רָו �בנְיֵ ישִ לפרש "ו
עם ישראל במצרים לא באו באף תלונה להשם, קיבלו הכל באהבה גְדולה 
ַועְָתָם אלֶ הָאלֱהֹיִם" )שמות ב, כגְ( הם התפללו אבל לא  ובשמחה. "ותַ�ַעַל ש�
התלוננו. "ותַ�ִמ�לָאֵ הָארֶָץ אתָֹם" כמו הארץ שקיבלה עליה את הדין בלי אף 
תלונה לאלוקים, הארציות מילאה את בני ישראל ונכנס בהם כוח גְדול לקבל 

את רצון השם.

�ְרְָאֵלֹ מִֹמֹ�ִצֵרְְָיַּםִ" �נְיֵַּ יַּשִֶׁ �יִַּ אֵלֹךְֵ אֶלֹ פ�ַרְְעהֹ וַכְיִַּ אוַצֵֹיִַּא אֶתָ בְ "מִֹיַּ אָנכֹיִַּ כ
אדַּם שֶׁרְוַצֵה לֹקרְבְ אנשֶׁיַּם צֵרְיַּך לֹהתָנהגְ בְענוַוַה וַפשֶׁטוַתָ.

עם  את  ולגְאול  ללכת  רבנו  ממשה  מבקש  שהקב"ה  מתי  מוצאים  אנחנו 
וכְיִ אוצֹיִא אתֶ  אלֶ פ�רְַעהֹ  �יִ אלֵךְֵ  כ ישראל, משה רבנו אומר לקב"ה "מיִ אנָכֹיִ 
מבקש  אתה  גְדולה,  בעיה  פה  יש  עולם  של  ריבונו  ממִ�צִרְָיםִ"  �ְרָאלֵ  ישִ �נְיֵ  ב
ממני הקב"ה שני דברים, אחד לדבר עם פרעה ודבר שני להוציא את בנ"י 
ממצרים וזה שני עניינים שונים, לדבר עם פרעה צריך לדבר במחלוקת ולריב 
איתו. כדי להוציא את בני ישראל ממצרים מהמקום הנמוך שהם נמצאים, 
וזה שני הפכים שונים,  צריך לדבר בלשון רכה שזו לשון שמקרבת אנשים 
אדם שרב עם אנשים לא יכול לקרב אנשים ואדם שמקרב אנשים לא יכול 

לריב עם אנשים.

וכוח מיוחד מהקב"ה מצד אחד גְם  משה רבנו היה צריך הבטחה מיוחדת 
להוציא  ובפשטות  וגְם להתנהגְ בענווה  ולריב עם פרעה  לעשות מחלוקת 
את בני ישראל ממצרים, משום שלהוציא אנשים ממקום נמוך צריך לרדת 

אליהם וזה אפשר רק על ידי ענווה ופשטות בכדי לגְאול את בני ישראל. ועד 
לו את שתי הכוחות האלה  קיבל הבטחה מהקב"ה שיתן  לא  רבנו  שמשה 

לשני ההפכים, משה רבנו לא יכל ללכת לגְאול את בני ישראל.

ופה צריך לדעת יסוד גְדול, אדם שרוצה לקרב אנשים צריך להתנהגְ 
בפשטות ובענווה, אדם שנלחם עם האנשים לא יכול לקרב אנשים.

שֶׁאלֹה: 

כבְוַדַּ הרְבְ בְעלֹיַּ חָוַזרְ מֹהיַּשֶׁיַּבְה כלֹ ערְבְ וַמֹשֶׁתָף אוַתָיַּ שֶׁקשֶׁה לֹוַ בְלֹיַּמֹוַדַּ וַהוַא חָוַשֶׁבְ שֶׁהוַא לֹא מֹוַצֵלֹחָ בְתָוַרְה וַתָמֹיַּדַּ נמֹנע מֹלֹוַמֹרְ חָיַּדַּוַשֶׁ אוַ 
דַּבְרְ תָוַרְה מֹחָמֹתָ שֶׁחָוַשֶׁבְ שֶׁיַּזלֹזלֹוַ בְוַ. זה מֹצֵערְ אוַתָיַּ נוַרְא וַמֹקשֶׁה עלֹיַּ בְתָפקוַדַּ היַּוַמֹיַּוַמֹיַּ וַלֹא יַּוַדַּעתָ איַּך לֹהתָמֹוַדַּדַּ עם זה. 

תָשֶׁוַבְה: 

חָ"וַ. האשֶׁה צֵרְיַּכה לֹחָזק אתָ בְעלֹה וַלֹתָתָ לֹוַ בְיַּטחָוַן עצֵמֹיַּ וַלֹעוַדַּדַּ אוַתָוַ וַלֹבְקשֶׁ מֹמֹנוַ לֹהגְיַּדַּ לֹה חָיַּדַּוַשֶׁיַּם וַבְרְגְע שֶׁתָשֶׁמֹע אתָ החָיַּדַּוַשֶׁיַּם 
�נָתְָָה בְיֵַּתָָה�"  ִיַּם בְ תָאיַּרְ לֹוַ פניַּם, וַלֹתָתָ לֹוַ כוַחָ וַלֹחָזק אוַתָוַ וַלֹגְדַּלֹ אוַתָוַ וַלֹהגְיַּדַּ לֹוַ מֹיַּלֹיַּם טוַבְוַתָ. לֹדַּחָוַף אוַתָוַ לֹוַמֹרְ דַּבְרְיַּ תָוַרְה וַזה "חַָכמְֹוַתָֹ נשֶָׁ�

)מֹשֶׁלֹיַּ יַּדַּ, א( זוַ המֹעלֹה הגְדַּוַלֹה שֶׁלֹ האשֶׁה לֹעוַדַּדַּ, לֹחָזק אתָ הבְעלֹ וַהשֶׁכרְ שֶׁלֹה כפוַלֹ וַמֹכוַפלֹ. 



�ַמְְֹ �ְמָֹלֹתָֹ וַשְֶׁ �שֶׁ �כלְֹיֵַּ זהָָבְ וַ �לְֹיֵַּ כסִֶֶף וַ �יֵַּתָָה� כ �רְַָתָ בְ �מִֹגְ ָה� וַ ְכנֶתְָ� � ָה מִֹשֶׁ� � ָאֲלֹהָ אִשֶׁ� "וַשְֶׁ�
�נְתֵָֹיַּכםֶ" �נְיֵַּכםֶ וַעְַלֹ בְ תָ�ֶם עַלֹ בְ

כשֶׁהקבְ"ה מֹבְטיַּחָ שֶׁכרְ עלֹ מֹצֵוַה זה יַּגְיַּע לֹאדַּם עדַּ הסִוַף צֵרְיַּך רְק 
לֹחָכוַתָ בְסִבְלֹנוַתָ.

�לְיֵ  כ �יֵתָה�  ב �רַָת  �מגְִ ו ְכנֶתְ�ָה�  � משִ� הָ  � אשִ� ָאלֲהָ  "ושְ� אנחנו מוצאים בפרשת השבוע 
�נְתֵֹיכםֶ" הקב"ה מצווה את בני  �נְיֵכםֶ ועְלַ ב �ַמתְ�ֶם עלַ ב �ְמלָתֹ ושְ �ש �כלְיֵ זהָָב ו כסֶףֶ ו
ישראל שהנשים והילדים ילוו וישאלו מהנשים המצריות בגְדים ושמלות, כסף 
וזהב שיהיה להם מתי שיצאו ממצרים. צריך להקשות ולומר מדוע הקב"ה 
ציווה רק לנשים ולילדים להלוות שמלות ובגְדים, למה הקב"ה לא ציווה גְם 
ולילדים להלוות  לגְברים, הרי גְם הם צריכים בגְדים. מה העניין רק לנשים 

בגְדים?

לאֹ  �ִמלְתְָךָ  "ש לנו על הפס'  ורבותינו הקדושים אמרו  ידוע מה שרש"י  אלא 
ָנהָ" )דברים ח, ד( כשבני  �עִָים ש� בלָתְָה מעֵָליֶךָ ורְַגְלְךְָ לאֹ בצָקֵָה זהֶ ארְַב

ישראל היו במדבר ארבעים שנה הבגְדים שלהם לא בלו, הבגְדים שלבשו היו 
מתכבסים מעצמם, כשאדם גְדל ונהיה גְבוה הבגְד נהיה ארוך יותר, כשאדם 
היה משמין הבגְד היה מתרחב גְם. אבל זה רק בבגְדים שבני ישראל לבשו 
על הגְוף שלהם, בגְדים שהיו בתיבה או במגְירה לא גְדלו ולא כובסו אלא בלו 

והתקלקלו, והבגְדים שהיו על בני ישראל נשארו שלמים.

אם כך צריך להבין יסוד גְדול, התורה הקדושה אומרת לנו מתי שפרעה רדף 
אחרי בני ישראל לים סוף פרעה לקח איתו את כל הבגְדים והתכשיטים שלו, 
הכסף והזהב הכל לקח איתו לרדוף אחרי בנ"י. עם פרעה רדפו אחרי בני 

ישראל הגְברים החיילים, הנשים לא רדפו אחרי בנ"י. 

מתי שהים פלט את המצרים בני ישראל לקחו את הבגְדים של המצרים הגְי
ברים החיילים ואז היו להם בגְדים ללבוש. והקב"ה רצה שיהיו לנשים ולילדים 
גְם כן בגְדים, והמצרים לא יביאו את הבגְדים של הנשים והילדים כשירדפו 
אחרי בני ישראל. הגְברים בבני ישראל לא יוכלו לבקש את הבגְדים היפים של 
הגְברים המצריים כי הם לא יסכימו להלוות לבני ישראל אותם, כי ישמרו את 

זה לרדוף אחרי בני ישראל לים סוף.

לכן הקב"ה אומר שהנשים והילדים ישאלו בגְדים מהמצרים, כי ברדיפה 
שירדפו אחרי בני ישראל לא יהיו בגְדים של נשים ואז לא יהיו לנשים בעם 
ישראל בגְדים, לכן הם והילדים עכשיו ילוו בגְדים מהמצרים כי כל הבגְדים 
זה מה שילוו עכשיו מהנשים המצריות  ולילדים לעתיד לבוא  שיהיו לנשים 
והגְברים מבני ישראל יקחו מהשלל את הבגְדים היקרים שאיתם ירדפו חיילי 

פרעה אחריהם אחרי שימותו.

רואים פה שכל מה שהקב"ה אומר וכל מה שהקב"ה מבטיח הכל מתקיים 
עד הסוף עד הנקודה האחרונה ביותר. הרבה פעמים אדם אומר הנה עשיתי 
מצוה והקב"ה הבטיח מי שמקיים את המצוה הזאת יהיה לו כך וכך, והנה 
עוד לא קרה לי וה' עוד לא נתן לי מה שהתורה הבטיחה. האדם צריך לחכות 

כי אין דבר שנעלם ונסתר מהקב"ה, כל מה שהתורה הקדושה ורבותינו 
הקדושים הבטיחו ואמרו אדם יקבל הכל עד הנקודה האחרונה.

אפילו מה שהקב"ה אמר שבנ"י יצאו ברכוש גְדול הקב"ה לא קיפח את 
ישראל לא  ולוו בגְדים, משום שברדיפת המצרים אחרי בני  הנשים שהלכו 
וילדים גְם את זה הקב"ה לא שכח. הקב"ה אמר שיצאו  הביאו בגְדי נשים 

ברכוש גְדול וכולם יהיו שמחים ומסופקים, אז הקב"ה ברגְעים הקריטיים של 
ְכנֶתְ�ָה�"  � הָ משִ� � ָאלֲהָ אשִ� יציאת בני ישראל בין המכות הקב"ה אומר "ושְ�

שהנשים ילכו וילוו, והגְברים לא צריך שילכו כי כבר יקבלו בים סוף.

רואים את התשובה מהר,  לא  גְדול, הרבה דברים אנחנו  יסוד  צריך לדעת 
הרבה דברים צריך לחכות עד שרואים את הדברים. האדם צריך סבלנות. מה 

שהשכל לא עושה הזמן עושה והוא יכפר את כל הדברים. 

האדם צריך לחכות עד סוף הדרך כדי לראות את השלימות שהקב"ה הבטיח 
וכל מה שהתורה הבטיחה הכל שריר בריר וקיים.

וכמו שרבותינו הקדושים לומדים מהגְמרא )ע"ז ה:( אין אדם יורד לסוף דעתו 
ולראות  לחכות  צריך  אם  ארבעים שנה  שנה,  ארבעים  אחרי  אלא  רבו  של 
שזה מתקיים, תחכה כי מתי שזה יתקיים בשלימות ויסגְור את כל המעגְלים 

ויסגְור את הכל. 

האדם צריך לעבוד על הסבלנות, מתי שאין לאדם סבלנות הוא מאבד את 
ביישוב  בסבלנות,  חיכה  שהוא  הזמן  על  גְם  סבלנות  לאדם  כשיש  עולמו. 

הדעת ובשמחה ובמסירות נפש בסוף הוא יקבל את הכל.

יַּדַּוַע המֹעשֶׁה עלֹ הצֵדַּיַּק רְבְיַּ שֶׁלֹמֹה לֹיַּיַּבְ מֹלֹענטשֶׁא זיַּ״ע, שֶׁבְא אלֹיַּוַ אחָדַּ העשֶׁיַּרְיַּם שֶׁהיַּה תָוַרְם וַעוַזרְ, וַבְכה וַהתָאוַנן עלֹ עצֵבְוַתָ וַדַּיַּכאוַן, 
עדַּ כדַּאיַּ רְצֵוַן לֹמֹוַתָ.

.� ֵנוַ �הָ וַרְָאֹשֶׁ� לֹפְִדְַּיַּוַןֹ נפְַשֶׁ� ְחִָלֹ �, תָ� �הֶ סִוַףֹ וַקֵָץ לֹכלָֹ צֵרְָוַתֵָֹיַּנוַ וַבְיַּקשֶׁ מֹמֹנוַ הצֵדַּיַּק שֶׁיַּקפיַּדַּ בְסִעוַדַּתָ רְאשֶׁ חָוַדַּשֶׁ, וַעלֹ זה נאמֹרְ וַיְַּהְִיַּהֶ רְאֹשֶׁ� הַחָדֶַֹּשֶׁ� הַז

וַקבְלֹה זוַ היַּא מֹיַּדַּיַּ ״היַּהוַדַּיַּ הקדַּוַשֶׁ״ מֹפשֶׁיַּסִחָא זיַּ״ע, שֶׁכלֹ אדַּם שֶׁסִוַבְלֹ מֹעצֵבְוַתָ וַדַּיַּכאוַן, יַּקפיַּדַּ עלֹ סִעוַדַּתָ רְאשֶׁ חָוַדַּשֶׁ בְרְוַבְ עם הדַּרְתָ 
מֹלֹך. וַאם יַּשֶׁ זמֹן עדַּ רְאשֶׁ חָוַדַּשֶׁ, יַּקבְלֹ עלֹ עצֵמֹוַ לֹעשֶׁוַתָ סִעוַדַּתָ רְאשֶׁ חָוַדַּשֶׁ, וַכך יַּמֹתָק הצֵערְ וַהעצֵבְוַתָ וַהדַּכאוַן מֹנפשֶׁוַ.



יש סיפור שיש בו מוסר גְדול, היה צדיק גְדול שקראו לו רבי זושא מאניפולי, רבי 
זושא היה קודש קודשים, הוא היה קדוש עליון, הוא היה צדיק יסוד עולם. הוא 

היה גְר באניפולי ושמה היה עוד רב ושני הרבנים האלה היו גְרים באותה עיר.
 

רבי זושא תמיד היה שמח, מי שהיה פוגְש את רבי זושא, כל הזמן צוחק ושמח 
ומאושר שאין כדוגְמתו בעולם. ידוע שרבי זושא היה עני, היה לו צער, היה לו 
קושי, היה איש הכי שרע לו בעולם ותמיד רבי זושא היה איש הכי שמח שיש 

בעולם. 

ואותו רב שהיה בעיר של רבי זושא, היה רב עשיר, היה רב שלא היה חסר לו 
כלום, אבל תמיד הרב הזה היה עצוב עצב גְדול וכועס וממורמר ורע לו ולא טוב 

לו, תמיד הרב הזה היה ממורמר מאד. 

יום אחד בלילה שאף אחד לא רואה, אותו רב בא בשקט לבית של רבי זושא, 
אמר אותו רב לרבי זושא, אני רוצה לבקש ממך בקשה, שאף אחד בעולם לא 

ידע שבאתי אליך בסתר, אני רוצה לדבר אתך שיחה אישית בסתר. 
אמר לו רבי זושא, בבקשה, מה אתה רוצה לומר, מה אתה רוצה לספר. אמר 

אותו רב לרבי זושא, יש לי שאלה אליך, לך אין כסף, אין כבוד, לי יש מעלה
 ומעמד יותר גְדול ממך וכסף יותר ממך ואשה וילדים יותר, הכל יש לי. למה אני 
תמיד עצוב ואתה תמיד שמח, על מה יש לך להיות שמח, אין לך כלום, על מה 

אתה שמח, ולמה לי שיש הכל תמיד אני עצוב. 

אמר לו רבי זושא, אני אומר לך למה. לפני חודש היתה חתונה בעיר של האיש 
חיתן את  הוא  גְדול,  גְדול, עשיר  גְביר  לו משה, שהוא  העשיר שבעיר שקראו 
הבת שלו. הוא הזמין אותך לחתונה, נכון? אמר אותו רב, נכון, הוא הזמין אותי 

לחתונה. 

אמר לו רבי זושא, מתי הוא הזמין אותך. אמר אותו רב, שבוע לפני החתונה 
העוזר, הגְבאי, המזכיר של אותו עשיר בא אלי לבית בוקר אחד והזמין אותי. 

שאל אותו רבי זושא, מתי שהוא הזמין אותך מה היה. אמר אותו הרב לרבי זושא, 
וברשימה היה ראשון, שני, אני  הסתכלתי ברשימת המוזמנים של אותו עשיר 

הייתי מספר ששה עשר או שבעה עשר מהמוזמנים. 

אמר לו רבי זושא, ומתי שראית בנייר שאתה מספר ששה עשר או שבעה עשר 
של המוזמנים מה עשית? כעסת, אמרת אני הרב, אני צריך להיות מספר אחד, 
למה אני מספר ששה עשר או שבעה עשר. באותו רגְע אמר לו רבי זושא, מה 
החלטת לעשות, החלטת שאתה לא תלך בשש לחתונה, הוא לא מכבד אותי, 
לא שם אותי מספר אחד, אני אלך שעתיים אחרי שש, בשמונה בערב אני אלך. 
אמר לו רבי זושא, באת בשמונה בערב לחתונה, מה היה בשעה שמונה, כבר 

היה החופה, כולם ישבו לאכול כבר, נכנסת לאולם, אף אחד לא הסתכל עליך.
 

חיפשת איפה לשבת, כל הכיסאות היו מלאים, בסוף האולם היה איזה כיסא ריק, 
ורק  כולם שמחים  יושבים,  כולם  ישבת ממורמר,  ישבת על הכיסא. חצי שעה 
אתה הרב יושב בפינה, אף אחד לא מסתכל עליך, אף אחד לא מציע לך כלום, 

אף אחד לא מכבד אותך. 

אחרי חצי שעה בעל החתונה, משה, הסתובב וראה אותך יושב בפינה, התקרב 
אליך ואמר לך, הרב ח"ו אתה יושב בצד, בוא איתי לשולחן הכבוד. לקח אותך 
הרב לשולחן הכבוד, אף אחד לא קם לפניך, כולם כבר ישבו בכיסאות. המשיך 

ואמר, ואז התמרמרת התמרמרות גְדולה, לא מספיק אני לא עורך חופה 
וקידושין, לא מספיק באתי ושמו אותי בסוף האולם, לא מספיק עכשיו לקחו אותי 
לבמה, גְם בסוף ישבתי על כיסא בסוף הבמה, אף אחד לא התייחס אלי. כולם 
יושבים לאכול, אכלו ושתו ושמחו, והוא יושב בלי צלחת, בלי אוכל, בלי מים, בלי 
כולם,  על  להתמרמר  כולם,  את  לקלל  בלב  לו, התחלת  אמר  זושא  רבי  כלום. 

להצטער על כולם.   

אוכל,  בלי  צלחת,  בלי  יושב  הרב  את  ורואה  מסתובב  הבית  בעל  שוב  פתאום 
בעל הבית חיפש אוכל, אכלו כבר את הכל. נכנס למטבח, אסף מעשר עני לקט 
שכחה ופאה, מילא בצלחת אחת כל מה שיש, והביא לפניך. ישבת, הסתכלת 
על הצלחת וגְם התחלת לקלל את כולם, תראו מה נותנים לי לאכול, אוכל שאי
כלו אותו כולם, תראו מה נותנים לי לשתות, אוכל שאכלו אותו כולם, התמרמרת 

התמרמרות גְדולה. 

אבל אמר לו רבי זושא, חיכית בלב, יגְמרו את הסעודה, ברכת המזון, בטח אני 
הגְיע  אותי.  יכבדו  ברכות,  שבע  המזון,  ברכת  לעשות  לי  יתנו  העיר,  של  הרב 

ברכת המזון אף אחד לא נתן לך שבע ברכות, אף אחד לא נתן לך ברכת 
לביתך, מקלל את החתן, את הכלה, את האבא, את האמא,  אז הלכת  המזון, 
עד אברהם אבינו הגְעת לקלל, את כל יוצאי חלציהם של אותה משפחה. באת 
לבית, אשתך הכעיסה אותך, הילדים, קמת ממורמר, חודש ימים אתה עוד עצוב 

מאותה חתונה.

לי הזמנה, אמרתי לשליח,  זושא, אבל אני משהו אחר, באו לתת  רבי  לו  אמר 
איזה טוב, מה עשיתי לכם, למה אתם מכבדים אותי, איזה זכות יש לי שמביאים 
לי הזמנה, היה לי שמחה גְדולה. מיד איך שקיבלתי את ההזמנה רצתי למשה, 
אמרתי לו, מה אתה צריך עזרה לחתונה, איך זה שזיכית אותי לבוא לחתונה, 

איזה זכות עשית בשבילי.

יום החתונה, שש בערב קבעו חופה, בחמש כבר הגְעתי לאולם לעזור לחתן 
ולכלה ולמשפחה, אולי הם צריכים משהו. 

שש הגְיע, אני ערכתי חופה וקידושין, הייתי שם ראשון, אני ערכתי חופה
 וקידושין. איפה הושיבו אותי בשולחן, המקום הכי טוב, נתנו לי את הצלחת עם 
האוכל הכי טוב. הגְיע ברכת המזון, למי נתנו לברך, לי נתנו לברך ואני עשיתי 

את הכל. 

הנה ההבדל ביני ובינך, אתה אומר שמו אותי ראשון, שני, שלישי. כעסת, תראה 
לאיפה אתה מתדרדר. אני מה שנותנים לי אני שמח, אני מה שנותנים לי אני 
גְאה במה שהקב"ה נותן לי ומודה לכולם ושמח על מה שהקב"ה נותן לי, זה 

ההבדל ביני ובינך. 

גְם זה בדור הזה, בדור הזה מי שמחפש לעצמו ומי שדורש לעצמו ומי שמבקש 
לעצמו ומי שרוצה לעצמו, הוא ישאר כמו אותו רב, ממורמר, שבור, פגְוע, כועס, 
כל היום מחפש איפה פגְעו בו וכמה הכעיסו אותו וכמה ביזו אותו וכמה השפילו 

אותו וכמה רע עשו לו. 

אבל מי שיודע לתת מעצמו ולוותר מעצמו ולשכוח ולעזור, ולחפש איפה לעזור, 
כל המחזר על הגְדולה גְדולה בורחת ממנו וכל הבורח מן הגְדולה גְדולה מחזרת 
אחריו )עירובין יגְ:(, כל הבורח מן הכבוד הכבוד רודף אחריו, כל מי שרודף אחרי 

הכבוד הכבוד בורח ממנו. 

זה דור שאדם צריך לדעת,  מי שלא ידע לוותר מעצמו, מי שלא ידע לתת 
מעצמו, מי שידרוש בכוח ובקושי את הדברים לעצמו, לא ישיגְ כלום. 

מי שידע לוותר ולתת מעצמו ולהקריב מעצמו, האיש הזה ידע שיהיה לו ברכה 
גְדולה מהקב"ה. 

וזה יסוד גְדול שיש בו כוח גְדול ביותר, שכ"א צריך לשים אותו בדעתו: אדם צריך 
לדעת, אל תצפה ואל תדרוש ואל תחכה לכלום. אתה תתן, אם תצפה ותחכה 
ותדרוש, בסוף תהיה ממורמר כל חייך, מיואש כל חייך, מדוכא כל חייך, מאוכזב 

כל חייך, לא תשיגְ כלום בחייך.
מתי שאתה תדע לתת ולא לחכות לקבל, מתי שתדע להתנהגְ טוב ולא לחכות 

ולדרוש ולחפש, רק אז תבין את החיים האמיתיים. 


